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Slovo úvodem
Vážení občané a čtenáři Těchonínských listů,
 v dnešním vydání TL nejsou uvedeny zápisy z minulých zasedání zastupitelstva obce v celém znění, 
ale je podána informace z jednání zastupitelstva obce. Zápis v doslovném znění, jak je pořízen při zasedání 
zastupitelstva obce, je k nahlédnutí na obecním úřadě a na webových stránkách obce www.techonin.cz. Na 
úřední desce jsou zápisy a usnesení vyvěšeny do jednoho týdne po konání zastupitelstva obce. To je oficiál-
ní dokument. Při zpracování informace z jednání zastupitelstva obce pro Těchonínské listy bude vycházeno 
ze zápisů pořízených na jednání zastupitelstev. Zde nebude uváděn program jednání zastupitelstva, ale vše, 
co je uvedeno pod nadpisem JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA, přesně kopíruje program, dozvíte se, co bylo 
projednáváno a jaké stanovisko k tomu zastupitelstvo obce přijalo. Usnesení jsou kompletní i s výsledky 
hlasování. Není uváděno číslo usnesení. K některým bodům programu bývá obsáhlejší diskuse, zde nebude 
vždy uvedena doslovně, ale podstatné bude sděleno. O žádné důležité informace jako čtenáři nepřijdete. 
Nebudeme jediní, kdo tímto způsobem ve svých obecních zpravodajích občany informují.
 V zimním vydání TL bude opět, jako každým rokem, vložena příloha s praktickými informacemi. 
Pokud máte někdo nějaký návrh na doplnění do této přílohy, tak ho prosím sdělte.
 Vážení občané a čtenáři, děkujeme Vám za dosavadní přízeň a těšíme se na Vaše příspěvky do TL 
ZIMA 2017.
 Užijte si ve zdraví a doufejme, že ještě i při sluníčku, podzimní období.

Karel Vencl

V celém znění jsou zápisy a usnesení z jednání zastupitelstva obce k nahlédnutí na obecním úřadě a na 
www.techonin.cz. Na úřední desce jsou zápisy a usnesení vyvěšeny do týdne po konání zastupitelstva obce.
 
Pro účely hlasování jsou zastupitelům přidělena tato čísla:

Chládek J. Junek J. Krejsa D. Kreuselová L. Leicht J. Motyčka V. Olšar M. Sedláček J. Špinlerová I. Vencl K. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Jednání ze dne 15. 3. 2017
(Ověřovatelé zápisu: Chládek Jaroslav, Motyčka Václav, zapisovatel: Sedláček Josef)
Přítomní zastupitelé: viz prezenční listina
Omluvení zastupitelé: Leicht Jan do 18.15 hod., Olšar Martin od 19.00 hod.
Přítomní občané: 5

Zastupitelstvo obce:
• Schválilo program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.

Hlasovali pro:1,2,3,4,6,7,8,9,11, proti:0, zdrželi se:10, omluveni: 5
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný předkla-
datel, je uvedeno jeho jméno.

• Schválilo rozpočet obce na rok 2017 ve výši 12,349 mil. Kč.
(Rozpočet byl vyvěšen na úřední desce od 17. 2. do 14. 3. , žádné připomínky nebyly vzneseny, došlo 
pouze ke změně v rozpočtové skladbě, pol. 1351 – odvod z loterií byla zrušena, nahrazena pol. 1381 
daň z hazardních her. Předseda finančního výboru Václav Motyčka, doporučil jménem výboru rozpočet 
schválit).
Hlasovali pro:1,2,3,4,6,8,9,10,11, proti:7, zdrželi se:0, omluveni: 5

Informace z jednání zastupitelstva obce
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• Bere na vědomí zprávu velitele SDH Těchonín, je přiložena k zápisu. (velitel SDH Dušek Petr)
• Bere na vědomí zprávu předsedy kontrolního výboru, je přiložena k zápisu. (Vencl Karel)
• Bere na vědomí střednědobý výhled rozpočtu pro období r. 2018 – 2020.
• Žádost pana Jana Leichta o prodej nebo nájem p. č. 1178/1 v k.ú. Těchonín ze dne 17. 6. 2015

(Prodej je pro obec nepřijatelný, pronájem je zbytečný jde o veřejný prostor.
Svou žádost doplnil o odůvodnění Jan Leicht – zdůvodnil důvody žádosti a vyslovil svůj názor nad
možností dalšího užívání. Shrnul, co bylo již provedeno, kdy doplnil, že se domnívá, že je to škoda
nedokončit úpravu této cesty.)

• Schvaluje provést úpravu cesty p. č. 1178/1 v k.ú. Těchonín.
(Žadatel Jan Leicht dodá dešťové zarážky a bude se podílet na jejich zabudování, obec bude financovat 
provedené práce.)
Hlasovali pro:2,3,6,8,9,10,11, proti:0, zdrželi se: 1,4,5 omluveni: 7

• Schvaluje návrh smlouvy o zprostředkování a správě pojištění společnosti Český institut finanční 
odpovědnosti, a. s., IČ: 29449979.
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti:0, zdrželi se: 0 omluveni: 0

• Bere na vědomí informaci starosty obce Daniela Krejsy o zveřejňování zápisů ze zasedání ZO.
Uvedl: Nejedná se o nic nového, ale přepokládám, že je vhodné zmínit se o určitých případech zveřej-
ňování informací s ohledem na zachování ochrany osobních údajů. S ohledem na to, že je naší snahou 
společně s redakční radou Těchonínských listů, zveřejnit spoluobčanům co největší obsah z jednání na 
zasedání zastupitelstva, dochází k většímu počtu jmenovaných osob, které se na zasedání vyjadřují. A to 
je právě ta záležitost. S ohledem na ochranu osobních údajů máme tyto možnosti: buď se na každém 
zasedání jednotlivci vyjádří k zveřejnění své osoby, nebo se ve zveřejněném zápisu budou tyto údaje 
anonymizovat. Přiklonili jsme se pro jednotný systém a to anonymizovat formou skrytí příslušného 
textu, poněvadž se nám zdá, že by v tom po čase nemuselo být úplně jasno.K věci se vyjádřil zastupitel 
obce Karel Vencl, který sdělil svůj názor na věc, kdy uvedl informace o zaslání jeho dotazu s tímto ob-
sahem na Úřad pro ochranu osobních údajů.

• Bere na vědomí stav žádostí o bezúplatný převod pozemků ze dne 22. 5. 2015, 3. 9. 2015 
a 21. 12. 2015 na obec Těchonín.
(Státní pozemkový úřad doposud naše žádosti nevyřídil.)

• Schvaluje dodavatele Jana Leichta, Těchonín 169, IČ: 64770966 pro provedení těžby lesního po-
rostu p. č. 164, k.ú. Celné.
Cena za 1 m3 na odvozním místě 490 Kč bez DPH. Ze tří zájemců to byla nejnižší cena. (Olšar Martin)
Hlasovali pro 1,2,3,4,6,8,9,10,11, proti:0, zdrželi se: 5 omluveni: 0

• Bere na vědomí žádost o prodej parcely č. 483, k.ú. Těchonín o výměře 25 m2 doručená dne 
15. 3. 2017 na Obecní úřad Těchonín.
Pro nedostatek informací bude projednáno na dubnovém ZO.

 
Diskuse:
Josef Sedláček, místostarosta obce:
 Informoval o zprovoznění nových webových stránek obce Těchonín. V současné době jsou již spuště-
ny a probíhá zkušební provoz. Dále upozornil na novou prospěšnou službu na těchto stránkách umístěnou 
v rubrice zvané „infokanál úřadu“. Registrací této služby budou zasílány informativní sms a emaily. Každý 
občan má možnost prostřednictvím nových webových stránek obce Těchonín vyplnit jednoduchý dotazník, 
který odešle k registraci. Následně proběhne schválení, služba se stává aktivní pro občany zcela zdarma. 
Zasílány budou vybrané informace a zkrácená hlášení rozhlasů. Tím je zamezeno případné přeslechnutí 
nebo neporozumění rozhlasového hlášení. Pochopitelně hlášení místního rozhlasu bude i nadále provozo-
váno v nastaveném měřítku.
 Dále vyslovil omluvu nad administrativní chybou otištěnou v kalendářích obce na rok 2017 – termín 
konání akce Pálení čarodějnic na konci měsíce března - akce bude konána tak jak má být a to na konci 
měsíce dubna.
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Karel Kaplan, občan obce:
 Vznesl dotaz ke stavu výstavby opěrné zdi u bývalé fary v Těchoníně. Starosta obce odpověděl, že 
s ukončením mrazů bude realizace pokračovat. Pan Kaplan je ochoten s dostavbou zdi pomoci. Nabídka 
byla uvítána.
Ivanka Špinlerová, zastupitelka obce:
 Vyslovila nesouhlas s formou stávající údržby svahové části louky při místní komunikaci směrem od 
silnice k nádraží ČD.
Karel Vencl, zastupitel obce:
 Informoval o stavu veřejného osvětlení, kdy budou provedeny opravy nefunkčních svítidel a dále, že 
je možnost v den oprav využít plošinu, která tu pro ten účel bude.
 Dotaz k akci chodníky, zda je možnost nahlédnout do projektové dokumentace. Starosta odpověděl, 
že je to možné kdykoli, nejlépe v úřední hodiny na obecním úřadě.
 Dále podal návrh na uveřejnění rozpočtu do TL. Starosta uvedl, že tato informace je zveřejňována 
v TL každoročně v jeho příspěvku a v případě projeveného zájmu jednotlivci podrobnosti rád vysvětlí.
 Vyjádřil svůj názor o možnosti umístění zrcadla na náměstí za mostem v Celném, jako nadbytečné.
Jaroslav Chládek, zastupitel obce:
 Sdělil informaci o reprezentování obce ze strany místních dětí, které hrají za oddíl ZŠ Jablonné nad 
Orlicí republikové finále základních škol ve florbalu, které bude vysíláno v televizním přenosu. Navrhl 
odměnit reprezentanty.

Zastupitelstvo obce:
• Schválilo program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.

Hlasovali pro:1,2,3,4,9,10,11, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 5,6,7,8
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný předkla-
datel, je uvedeno jeho jméno.

• Zamítlo návrh smlouvy o zprostředkování a správě pojištění společnosti Český institut finanční 
odpovědnosti, a. s. IČ: 29449979.
Hlasovali pro zamítnutí: 1,2,3,4,5,9,10,11, proti: 0, zdrželi se: 0, omluveni: 6,7,8

• Bere na vědomí zprávu účetní OÚ o předpisech a platbách, je přiložena k zápisu. (Ing. Žofková)
• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 1/2017.
• Bere na vědomí informaci o zajištění očkování psů

Bude 18. května, v Těchoníně v 18.hod před OÚ, v 18.45 hod. náměstíčko na Celném.
• Bere na vědomí informaci, že úpravy obce, zajištění sečení a úklid veřejných prostranství a hřbi-

tovů bude provádět zaměstnanec obce a zaměstnanec na dohodu, jako doposud.
• Schválilo návrh na realizaci údržby stávajícího povrchu účelové komunikace na části p. č. 1176/1, 

k.ú.Těchonín místo původně schválené p. č. 1178/1, k.ú.Těchonín.
Návrh podal Jan Leicht, komunikaci bude využívat.
Hlasovali pro: 2,3,4,9,10,11, zdrželi se 1,5, proti: 0, omluveni 6,7,8

• Schválilo zrušení usnesení č. 40/2017 – týká se původně schválené p. č. 1176/1, k.ú.Těchonín.
Hlasovali pro: 2,3,4,9,10,11, zdrželi se 1,5, proti: 0, zdrželi se: 0 omluveni 6,7,8

• Zamítlo prodej p. č. 483, k.ú.Těchonín o výměře 25 m2.
Hlasovali pro zamítnutí – 1,2,3,4,5,9,10,11, proti: 0, zdrželi se: 0 omluveni:6,7,8

Jednání ze dne 19. 4. 2017
(Ověřovatelé zápisu: Vencl Karel, Všetička Vlastimil, zapisovatel: Špinlerová Ivanka)
Přítomní zastupitelé: viz prezenční listina
Omluvení zastupitelé: Leicht Jan do 18.25 hod.,Motyčka Václav, Olšar Martin, Sedláček Josef
Přítomní občané: 4
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• Schválilo rozhodnutí o výběru nejvýhodnější nabídky na realizaci akce „ Stavební úpravy bytu 
č. 2, v obecním domě č. p. 166“.
Stavební akci provede Petr Vašata za celkovou částku 373 793 Kč, není plátcem DPH.(Návrh podala 
výběrová komise, ze dvou nabídek doporučena ekonomicky výhodnější).
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,9,10,11, proti: 0, zdrželi se: 0, omluveni 6,7,8

• Schválilo kupní smlouvu a smlouvu o zřízení věcného břemene s manželi Stanislavem a Lenkou 
Krejčovými bytem Těchonín 30 na prodej nové p. č. 596/1 o výměře 273 m2 a nové p. č. 597/2 o vý-
měře 81 m2, vše k.ú. Těchonín, dle geometrického plánu č. 471-29/2016 ověřeného dne 13. 6. 2016.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,9,10,11, proti: 0, zdrželi se: 0, omluveni 6,7,8

• Schválilo kupní smlouvu a smlouvu o zřízení věcného břemene s paní Šárkou Veselou bytem Ar-
nošta z Pardubic 2606, 530 02 Pardubice na prodej nové p. č. 596/3 o výměře 69 m2, vše, k.ú.Tě-
chonín, dle geometrického plánu č. 471-29/2016 ověřeného dne 13. 6. 2016.
Celková částka je 280 Kč dle znaleckého posudku, za věcné břemeno jednorázová úhrada 100 Kč.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,9,10,11, proti: 0, zdrželi se: 0, omluveni 6,7,8

• Schválilo kupní smlouvu s Tělovýchovnou jednotou Sokol Těchonín, z.s., IČ: 15028500 na nákup 
st. p. č. 131 o výměře 18 m2, k.ú. Celné a stavbou na ní stojící – vodárna.
Nabídková cena dle znaleckého posudku je 12 870 Kč, odkoupí obec Těchonín. Místo u bývalého klu-
ziště.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,9,10,11, proti: 0, zdrželi se: 0, omluveni 6,7,8

• Schvaluje smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti č. IP-12-2007789/VB/1, Těchonín 
p. č. 129 – Bednářová – přípojka kNN se společností ČEZ Distribuce, a. s., IČ: 24729035. Místo 
Hluchov.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,9,10,11, proti: 0, zdrželi se: 0, omluveni 6,7,8

• Bere na vědomí pozvání od společnosti Konzum, obchodní družstvo v Ústí nad Orlicí, IČ: 
00032212 na pracovní setkání s názvem „Potravinová obslužnost venkova – zachování prodejen 
potravin v malých obcích“.
Koná se 25. 4. 2017 v 13.00 hod.v Ústí nad Orlicí -Konzum.

• Bere na vědomí dopis od společnosti Česká pošta, s. p. ze dne 14. 4. 2017 se značkou Č. P. /77647/2017/
PartPS VČ. Byl přečten, týká se návrhu na poštu – partner, je přiložen k zápisu.

Diskuse:
Václav Prüher, občan obce:
 Jmenovaný k projednávanému usnesení č. 62/2017 doporučuje požadovat po společnosti Konzum 
finanční rozklad a roční režie. (Prodejna Konzum Těchonín).
Michal Budiš, občan obce – předseda SDH Těchonín:
 Informoval o nutnosti zakoupení 2 ks radiostanic pro SDH Těchonín – je již v jednání.
Karel Čada, občan obce:
 Vznesl dotaz, kdy bude jeho byt zrekonstruován. Starosta obce seznámil tazatele s předpokládaným 
termínem realizace.
Daniel Krejsa, starosta obce:
 Informoval o stavu akce zateplení bytových domů.
 Informoval o termínu kladení věnců k 72. výročí ukončení 2. světové války -pátek 5. 5. v 17:00 hod.

Zastupitelstvo obce:

Jednání ze dne 17. 5. 2017
(Ověřovatelé zápisu: Chládek Jaroslav, Junek Jiří, zapisovatel: Sedláček Josef)
Přítomní zastupitelé: viz prezenční listina
Omluvení zastupitelé: Všetička Vlastimil
Přítomní občané: 5
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• Schválilo program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10 proti:0, zdrželi se 0: omluveni:11
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný předkla-
datel, je uvedeno jeho jméno.

• Bere na vědomí. Žádný úkol z minulého zasedání ZO nevzešel.
• Bere na vědomí. Zpráva knihovnice o činnosti místní knihovny se překládá na červen.
• Schválilo střednědobý výhled rozpočtu obce na období 2018-2020. Je přílohou zápisu.

Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10 proti:0, zdrželi se 0: omluveni:11
• Bere na vědomí zprávu o kontrole hospodaření s veřejnými prostředky u ZŠ a MŠ Těchonín.

Zpráva je přiložena k zápisu. (Ing. Žofková Marcela)
• Schválilo účetní uzávěrku příspěvkové organizace ZŠ a MŠ Těchonín za rok 2016 a použití pře-

bytku.
Hospodaření ve výši 6 403,96 Kč takto: 3 403,96 Kč do rezervního fondu, 3 000 Kč do fondu odměn.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10 proti:0, zdrželi se. 0, omluveni. 11

• Schválilo účetní uzávěrku Obce Těchonín za rok 2016, Výsledek hospodaření: zisk 3.961.823,66 Kč 
před zdaněním.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10 proti:0, zdrželi se. 0, omluveni. 11

• Schválilo závěrečný účet Obce Těchonín za rok 2016.
Přezkoumání hospodaření provedl Pardubický kraj, finanční odbor dne 20. 4. 2017, chyby a nedostatky 
nebyly zjištěny.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10 proti:0, zdrželi se. 0, omluveni. 11

• Schválilo k provádění zimní údržby místních komunikací i pro další období akciovou společnost 
Jamenská.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,8,9,10 proti:0, zdrželi se. 7, omluveni. 11

• Schválilo poskytnout finanční podporu společnosti Konzum, obchodní družstvo v Ústí nad Orlicí, 
Tvardkova 1191, IČ:00032212 pro období 7-12/2017.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,8,9,10 proti:0, zdrželi se. 7, omluveni. 11

• Zamítá nabídku České pošty k provozování pošty Partner pod Obcí Těchonín.
Hlasovali pro zamítnutí:1,2,3,4,5,6,8,9,10 proti:0, zdrželi se. 7, omluveni. 11

• Schválilo úplné znění stanov Sdružení obcí Orlicko dle návrhu stanov schváleného na jednání 
Valné hromady Sdružení obcí Orlicko dne 28. 3. 2017
Hlasovali pro :1,2,3,4,5,6,7,8,9,10 proti:0, zdrželi se. 0, omluveni. 11

• Schvaluje osazení jednoho většího zvonu do kaple se soškou sv. Floriána na Celném.
O případném druhém zvonu se rozhodne dle výsledku sbírky. Cenová nabídka na zvon je 121 997 Kč 
vč. DPH.
Hlasovali pro :1,2,3,4,5,6,7,8,9,10 proti:0, zdrželi se. 0, omluveni. 11

• Schvaluje vyhlášení veřejné sbírky na zvony pro kapli se soškou sv. Floriána na Celném.
Hlasovali pro :1,3,4,5,6,7,8,9,10 proti:2, zdrželi se. 0, omluveni. 11

• Zamítá žádost organizace Linka bezpečí (IČ: 61383, www.linkabezpeci.cz) o příspěvek 5 000 Kč.
Hlasovali pro zamítnutí:2,5,7,10 proti:1,3,4,6,8, zdrželi se. 9, omluveni. 11

• Schvaluje jako dodavatele pro zakázku „ Rekonstrukce umělého osvětlení 2.NP v ZŠ Těchonín“ 
Ondřeje Simona, Jablonné nad Orlicí, IČ: 72923903.
Cenová konečná nabídka je 149 123 Kč.
Z pěti vyzvaných dodavatelů byla doručena pouze tato jedna nabídka.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10 proti:0, zdrželi se. 0, omluveni. 11

• Schvaluje jako dodavatele pro zakázku „Rekonstrukce umělého osvětlení kuchyně s jídelnou ve 
ŠJ Těchonín 188“ Ondřeje Simona, Jablonné nad Orlicí, IČ: 72923903.
Cenová konečná nabídka je 130 866 Kč – provedení LED. Z pěti vyzvaných dodavatelů byla doručena 
pouze tato jedna nabídka.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10 proti:0, zdrželi se. 0, omluveni. 11
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• Schvaluje pana Daniela Krejsu za delegáta na řádnou valnou hromadu společnosti VaK Jablonné 
n.Orl.
Koná se 22. června 2017 v sídle společnosti.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10 proti:0, zdrželi se. 0, omluveni. 11

• Schvaluje smlouvu o právu provést stavbu „Realizace parkovací plochy na pozemku p. č. 483,131 
k.ú.Těchonín.
Hlasovali pro: 2,3,5,6,7,8,9, proti:0, zdrželi se. 1,4,10, omluveni. 11

• Bere na vědomí informaci o zakázce „Rekonstrukce sociálního zařízení u herny v MŠ Těchonín 
č. p. 187“.
Zakázku provede společnost Sefir, s. r. o. z Ústí nad Orlicí, IČ. 27488853 za 364 279 Kč vč. DPH.
Realizace 17. 7. až 14. 8. 2017.

• Bere na vědomí informaci o doplnění asfaltové plochy pod budovou ZŠ o ochrannou 3 m vysokou 
síť.

Diskuse:
Daniel Krejsa, starosta obce:
 Zveřejňování zápisů ze zasedání ZO. Na předchozích zasedáních zastupitel pan Karel Vencl informo-
val o tom, že doplní informace k tomuto tématu. Informace ještě nemá ucelené a sjednocené.
Martin Olšar, zastupitel obce:
 Informace o možnosti komunikace se starostou obce Studené k možnosti čerpání dotací na opravu 
místních komunikací a možnosti vniku nového sdružení obcí za tímto účelem – pověření starosty obce 
k prodiskutování problematiky do příštího ZO se zástupci obce Studené.
Karel Vencl, zastupitel obce:
 Podal informaci týkající se veřejného osvětlení – k jeho stavu a provozu. Debata přítomných zastupi-
telů nad možností rozšiřování počtu svítidel.

Zastupitelstvo obce:
• Schválilo program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.

Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,8,9,10 proti:0, zdrželi se 0: omluveni:7,11
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný předkla-
datel, je uvedeno jeho jméno.

• Bere na vědomí. Úkol z minulého zasedání zpráva vedoucí knihovny.
• Bere na vědomí. Zprávu knihovnice o činnosti místní knihovny. Je přílohou zápisu.
• Bere na vědomí zprávu předsedy komise stavební a ŽP o výši nájemného a hospodaření s byty.

Zpráva je přiložena k zápisu (Junek Jiří)
• Bere na vědomí zprávu předsedkyně komise sociální a SPOZ.

Zpráva je přiložena k zápisu (Kreuselová Lenka)
• Schvaluje příspěvek fotbalovému oddílu TJ Sokol Těchonín ve výši 7 000 Kč na zakoupení za-

hradní udírny s podmínkou, že žadatel uzavře pojištění majetku včetně odcizení.
Příspěvek se poskytuje na základě žádosti TJ Sokol Těchonín na snížení vzniklých ztrát po odcizení 
materiálu z fotbalového areálu. Vzniklá škoda byla 32 000 Kč.
Hlasovali pro: 2,3,4,6,8,9,10 proti:1,5 zdrželi se. 0, omluveni. 7,11

Jednání ze dne 14. 6. 2017
(Ověřovatelé zápisu: Kreuselová Lenka, Motyčka Václav, zapisovatel: Sedláček Josef)
Přítomní zastupitelé: Viz prezenční listina
Omluvení zastupitelé: Olšar Martin, Všetička Vlastimil
Přítomní občané: 4
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• Schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí veřejné služby pro zajištění potravinové obsluž-
nosti v malé obci a poskytnutí dotace ve výši 43 636 Kč společnosti Konzum, obchodní družstvo 
Ústí nad Orlicí pro rok 2017.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,8,9,10 proti:0 zdrželi se. 0, omluveni. 7,11

• Schvaluje přidělení garsoniery v bytovém domě č. p. 166 a přidělení garnsoniery v bytovém domě 
č. p. 110 v Těchoníně.
Tajné hlasování.

Diskuse: 
Daniel Krejsa, starosta obce:
 Vznesl dotaz k zastupiteli obce panu Karlu Venclovi týkající se anonymizace osobních údajů ve spoji-
tosti se zveřejňováním zápisu vzešlých z jednotlivých jednání zastupitelstva obce a jeho reakce, kterou byl 
konstatován správný postup obce a dále byl i odprezentován názor pana Karla Vencla nad touto problema-
tikou.
Karel Vencl, zastupitel obce:
 Dotaz k akci Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy. Týkající se termínu realizace a odpověď starosty 
obce, který uvedl, že realizace bude provedena v závislosti na přidělení dotací.
 Dotaz k osazování zvonů do kaple v Celném a odpověď starosty obce, který podal informace týkající 
se stavu akce. Dále byla v rámci diskuse nad tímto bodem projednána i možnost uspořádání veřejné sbírky.
 Informace k zamýšleným pracím na VO v části Celného u fotbalového hřiště.
 Informace k provedeným krokům vedoucím k osazení nového dopravního značení na „Mótláku“ a na 
komunikaci vedoucí na obec Vlčkovice a dále debata jednotlivých zastupitelů nad uvedenou problemati-
kou. Zvážit i možnost osazení dopravní značky omezující rychlost.
Ivanka Špinlerová, zastupitelka obce:
 Poděkování za provedené osekání břehu vedle komunikace k místnímu nádraží ČD.

Zastupitelstvo obce: 
• Schválilo program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.

Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný předkla-
datel, je uvedeno jeho jméno.

• Bere na vědomí, žádný úkol z minulého zasedání nevzešel.
• Bere na vědomí zprávu předsedy finančního výboru, je přiložena k zápisu (Václav Motyčka)
• Bere na vědomí zprávu účetní OÚ o placení poplatků za I.pololetí 2017. (Ing. Žofková Marcela)
• Schvaluje žádost o poskytnutí dotace z prostředků Pardubického kraje v rámci POV na rok 2018.

(Na opravu bytu č. 2, obecní dům č. p. 71 Těchonín).
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Schvaluje program obnovy venkova obce Těchonín pro období r. 2017-2021.
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Bere na vědomí rozpočtové opatření 2/2017 k datu 1. 6. 2017.
Příjmy se zvýšily o prodej dřeva (250 tis. Kč), prodej pozemků (10 tis. Kč.), prodej tříděného odpadu 
(20 tis. Kč). Oproti tomu výdaje byly zvýšeny z důvodu těžby dřeva (110 tis. Kč), nákup sazenic (30 tis. 
Kč), dotace Konzumu (50 tis. Kč), prostředky na hubení trávy, náhradní díly na křovinořezy (20 tis. Kč), 

Jednání ze dne 16. 8. 2017
Ověřovatelé zápisu: Olšar Martin, Špinlerová Ivanka, zapisovatel: Sedláček Josef)
Přítomní zastupitelé: viz prezenční listina
Omluvení zastupitelé: Všetička Vlastimil
Přítomní občané: 7
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nákup notebooku (20 tis. Kč čerpáno bylo 13 tis.), z důvodu úprav pojistných smluv zvýšení pojistného 
(20 tis. Kč) a odvody DPH (81 tis. Kč). Celkem došlo ke zvýšení příjmů o 280 tis. Kč, ke zvýšení výdajů 
o 331 tis. Kč.

• Schvaluje udělení výjimky z počtu žáků pro ZŠ a MŠ Těchonín, týkající se počtu žáků základní 
školy pro školní rok 2017 – 2018. Zřizovatelem ZŠ a MŠ je obec Těchonín.
(V základní škole je stav minus 2 žáci.Dle zákona č. 561/2004 Sb., je udělení výjimky zcela v kom-
petenci zřizovatele a rovněž tak doplatek zvýšených výdajů z toho vyplývajících nad výši stanovenou 
krajským normativem).
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Schvaluje doplatek finančních prostředků na tarifní platy včetně odvodů (pedagogických a nepe-
dagogických pracovníků) z důvodu výjimky pro základní školu ZÁKLADNÍ ŠKOLE A MATEŘ-
SKÉ ŠKOLE TĚCHONÍN pro školní rok 2017 – 2018.
Jedná se o částku 9.000 Kč pro období 1. 9. 2017 až 31. 12. 2017, dále o částku 18.000 Kč pro období 
1. 1. 2018 – 31. 8. 2018. Celkem tedy 27.000 Kč pro školní rok 2017/2018.
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Schvaluje sobotu 23. 6. 2018 jako termín oslav 450. výročí od první písemné zmínky o obci Celné.
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Bere na vědomí závěrečný účet Svazku obcí Tichá Orlice za rok 2016.
Úplné znění tohoto závěrečného účtu je zveřejněno na webových stránkách sídla svazku, to je Jamné 
nad Orlicí, listinná podoba je k nahlédnutí v úřední den v kanceláři OÚ Jamné nad Orlicí.

• Bere na vědomí informaci o možnosti zaslání konkrétních návrhů nebo připomínek ke stávajícím 
jízdním řádům do termínu 31. 8. 2017 ve spojitosti zahájení příprav Pardubického kraje pro vý-
běrové řízení na zajištění dopravy od konce roku 2019.
Kontakt: Lukáš Stryj, lukas.stryja@pardubickykraj.cz.

• Schvaluje podporu ve výši 10 tis. Kč pro Domácí specializovanou hospicovou péči Oblastní chari-
ty Ústí nad Orlicí na základě žádosti ze dne 26. 7. 2017.
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Schvaluje veřejnoprávní smlouvu mezi městem Jablonné nad Orlicí a obcí Těchonín na zabezpe-
čení provádění zápisů údajů do informačního systému územní identifikace adres a nemovitostí.
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Bere na vědomí informaci k rozhodnutí Výboru SFDI, doručené dne 14. 7. 2017, o nepřidělení 
příspěvku na akci „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku centra obce 
Těchonín“.
Proto bylo vyvoláno jednání s projektovým manažerem Ing. Šilarem a projektantem Ing. Novotným, 
z jednání vyplynul návrh na podání nové žádosti na příspěvek v nové výzvě.

• Schvaluje podání nové žádosti v nejbližší následné výzvě o příspěvek na akci „Zvyšování bezpeč-
nosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku centra obce Těchonín“
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Bere na vědomí registraci akce a rozhodnutí o poskytnutí dotace z Ministerstva zemědělství pro-
gramu Údržba a obnova kulturních a venkovských prvků s názvem akce Údržba a obnova kaple 
se soškou sv. Floriána v Celném, doručené dne 25. 7. 2017.
Jedná se o dotaci ve výši 249.000 Kč, což je o 149.000,Kč více, než dotace z Pardubického kraje v hod-
notě 100.000 Kč, která byla také v Pardubickém kraji schválena. Obě dotace nelze čerpat současně, 
proto byla shoda zastupitelstva obce na dotaci z Ministerstva zemědělství.

• Zamítlo smlouvu o poskytnutí dotace z Podprogramu 3 – Podpora stavební obnovy a restaurování 
kulturních památek a drobných objektů památkového charakteru v Pardubickém kraji na rok 
2017 (evid. č. sml. OKSCR/17/23293) s poskytovatelem Pardubický kraj na realizaci akce „Těcho-
nín – Celné, kaple se soškou sv. Floriána, celková obnova“.
Upřednostněna byla dotace z Ministerstva zemědělství.
Hlasovali pro zamítnutí – 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti: 0, zdrželi se: 0 omluveni:1
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• Bere na vědomí informaci o uskutečněném bezúplatném převodu pozemků do vlastnictví Obce 
Těchonín ze Státního pozemkového úřadu.
Jsou to: p. č. 76, 82/1 a 911 v k.ú. Celné o výměře 2 341 m2, dále p. č. 91, 93/1, 93/3, 93/4, 400, 430/1, 
624/6, 792/1, 792/2, 897/1, 969/1, 969/16 a 969/46 v k.ú. Těchonín o výměře 57.460 m2. Výměra cel-
kem 59.801 m2 tedy 5,9801 ha.

• Bere na vědomí žádost o vypořádání podílového spoluvlastnictví se Státním pozemkovým úřadem 
ČR pro parcelu č. 969/6 v k.ú. Těchonín.

• Bere na vědomí zahájení přípravných prací pro územní studii na zastavitelných plochách označe-
ných dle platného územního plánu jako „Z11“ a „Z14“.

• Schvaluje žádost pořizovateli MěÚ Žamberk o pořízení ÚS (územní studie) k lokalitě Z 11.
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Schvaluje žádost pořizovateli MěÚ Žamberk o pořízení ÚS (Územní studie) k lokalitě Z 14
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Schvaluje návrh na rozdělení pozemků podél komunikace p. č. 882/1 u č. p. 14, k.ú. Celné.
(Předpokládá se, že náklady na rozdělení budou hrazeny polovinou – obec, žadatel).
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Bere na vědomí informaci o akciích Obce Těchonín ve společnosti ČSAD Ústí nad Orlicí, a. s. 
(IČ:60108851).
Starosta obce podal informaci o tom, že naše obec měla u společnosti ČSAD Ústí nad Orlicí, a. s. 15 ks 
kmenových listinných akcií s jmenovitou hodnotou akcie 1.000 Kč. Valná hromada, která se konala 
30. 9. 2016 rozhodla o přeměně všech 116 000 kmenových listinných akcií (jakožto cenných papírů) 
na 116 000 kmenových zaknihovaných akcií o stejné hodnotě. Tato přeměna nám byla dne 5. 10. 2016 
písemně oznámena, ale nikdo nám neoznámil, že máme cenné papíry vrátit do společnosti. Poradil 
jsem se s právníkem a bohužel – emitent neboli společnost nemusí o svých krocích informovat akcio-
náře jednotlivě. Stačí zveřejnění (v Obchodním věstníku). Představenstvo společnosti nám v červenci 
písemně oznámilo v souladu s ustanovením § 534 odstavec 1 občanského zákoníku, že neodevzdané 
kmenové listinné akcie společnosti na jméno o jmenovité hodnotě 1.000 Kč každá, jsou neplatné. Tímto 
manévrem přišlo mnoho fyzických osob a obcí i z našeho okolí o své akcie. Bohužel neznalost zákonů 
neomlouvá. Po dražbě nám v lepším případě bude zaslán zbytek finančních prostředků po odečtení 
výdajů s tím spojených.

• Zamítá návrh Dodatku číslo 2 ke Smlouvě o nájmu zemědělských pozemků č. 202 společnosti 
Jamenská, a. s. (IČ: 25297431)
Hlasovali pro zamítnutí – 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti: 0, zdrželi se: 0 omluveni:1

• Schvaluje záměr nájmu pozemků p. č. 936/1, 936/16, 407/3, 1012/1, 969/6, část p. č. 1176 v ploše 
1.162 m2 (bez části v lese, odečet plochy 414 m2 z celkových 1.576 m2, tj. cca 120 m délky komuni-
kace), 1202, 1015/13 vše v k.ú. Těchonín.
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Bere na vědomí žádost o odkup pozemků p. č. 911, 82/1 a část pozemku 82/3, vše v k.ú. Celné.
Starosta obce podal informaci: Dne 4. 8. 2017 byla na obecní úřad doručena žádost občana o odkoupení 
uvedených pozemků. Pozemky p. č. 911 o výměře 552 m2 a p. č. 82/1 o výměře 1210 m2 v k.ú. Celné 
jsou ve vlastnictví Obce Těchonín. Pozemek p. č. 82/3 k.ú. Celné ve vlastnictví Obce Těchonín, ale 
není. Prohlédneme si jej v nahlížení do KN. Měli bychom si ze seznamu pozemků bezúplatně převe-
dených upřesnit, které prodáme k výstavbě objektu pro bydlení s určeným časovým limitem, které bez 
časového limitu, anebo ponecháme v nájmu. Také bych chtěl upozornit na to, že nám byly tyto pozemky 
ze Státního pozemkového úřadu převedeny za určitých podmínek, které jsou uvedeny ve smlouvě a pro 
nás jsou závazné. Tyto závazky bychom měli převést na dalšího vlastníka. Pro upřesnění bych přečetl 
článek č. IV, odst. č. 2: Dnes jde pouze o informace a na příštím zasedání projednáme další kroky jed-
notlivých parcel.

• Bere na vědomí žádost o odkup pozemků p. č. 91, 93/4, 93/1, 93/3, vše v k.ú. Těchonín
Starosta obce podal informaci: Dne 9. 8. 2017 byla na obecní úřad doručena žádost od občana o odkou-
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pení uvedených pozemků. Žadatel měl do dnešních dnů v nájmu p. č. 91 o výměře 363 m2. Nyní žádá 
o odkup jak této parcely, tak parcel č. 93/4 o výměře 503 m2, p. č. 93/1 o výměře 1.006 m2, p. č. 93/3 
o výměře 900 m2. Po sečtení jde o výměru 2.772 m2. Dnes jde také pouze o informace a na příštím za-
sedání projednáme jednotlivé parcely.

• Bere na vědomí žádost o osazení značky omezení rychlosti v obci na 30 km/hod. na pozemní ko-
munikaci „13 c“.
Z jednání zastupitelstva vyplynulo, že obec nebude o osazení DZ žádat.

• Bere na vědomí informaci o výběru dodavatele pro realizaci akce „Těchonín – Přeložka kanali-
zace u č. p. 166“.
Provede společnost VAK Jablonné nad Orlicí, a. s., IČ: 48173398. Cenová nabídka zní na 107.190 Kč 
bez DPH, což je 129.700 Kč vč. DPH 21%. Smlouva o dílo je podepsaná s termínem dokončení reali-
zace do 30. 11. 2017.

• Bere na vědomí informaci o výběru dodavatele na realizaci akce pro opravu bytu č. 2, bytového 
domu Těchonín č. p. 172.
Provede Petr Vašata za 309 141 Kč, není plátce DPH, ze tří oslovených podal jediný nabídku. Termín 
realizace 1. 9. až 31. 10. 2017.

• Bere na vědomí aktuální stav žádostí o nájem obecních bytů, je evidováno 16 písemných žádostí, 
nyní není žádný byt ve stavu k řádnému užívání a přidělení, přiděleny budou po provedení oprav.

• Bere na vědomí informaci o volbách do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR – 20.a 21. 10. 2017.
Vše je plněno dle harmonogramu.

• Bere na vědomí zahájení přípravných prací pro studii na změnu stávajícího stavu závazného 
Plánu rozvoje vodovodů a kanalizací Pardubického kraje (PRVAK) pro Celné, Stanovník a Tě-
chonín.

• Schvaluje smlouvu o uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti a smlou-
va o právu provést stavbu č. IV-12-2016020/VB/02 Těchonín, p. č. 247, Kreusel – úprava TS, kNN.
Za věcné břemeno bude uhrazena jednorázová náhrada 5.000 Kč + DPH.
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

• Bere na vědomí informaci o stavu realizace opravy sociálního zařízení herny budovy MŠ.
Akce je dokončena, konečná cena bude sdělena na dalším ZO.

• Bere na vědomí informaci o stavu realizace rekonstrukce umělého osvětlení v ŠJ a ZŠ
Akce jsou dokončeny, konečná cena v školní jídelně je 155.933 Kč a v základní škole 154.823 Kč.

• Schvaluje dodavatele Hynka Bláhu (IČ:64216764) na realizaci akce: „Restaurování sochy 
sv. Jana Nepomuckého v obci Těchonín Celné u domu p. Dominikuse v roce 2017“, nabídková 
cena 126 500 Kč s DPH.
Dle sdělení místostarosty J.Sedláčka je cena ze tří nabídek nejnižší, s dodavatelem byla již předchozí 
spolupráce, Sdružení obcí Orlicko bude akci dotovat 50%.
Hlasovali pro:1,2,3,4,5,6,7,8,9,10, proti:0, zdrželi se:0, omluveni: 1

Diskuse:
K oslavám 450. výročí první písemné zmínky o obci Celné.
Daniel Krejsa, starosta obce:
 Termín sobota 23. 6. 2018, v čase od 14.00 hod do 24.00 hod., na moderování programu oslav se 
dotázal paní Radky Makarové, požádal Karla Vencla a Ivanku Špinlerovou o návrh programu těchto oslav, 
doporučil hudbu Richarda Budiše pro večerní program.
Andrej Lukáč, občan obce:
 Podal návrh, aby se oslavy konaly v areálu hřiště na Celném. Bude projednáno s vedením fotbalové 
oddílu.
Karel Vencl, zastupitel obce:
 Skladba programu oslav bude také záležet na uvolněných finančních prostředcích.
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K rozšíření veřejného osvětlení, dopravní značení na místní komunikaci - zkratka na Studené.
Karel Vencl, zastupitel obce:
 Světlo u Kumpoštových bude možno instalovat až v roce 2018, současně s prováděním kabelové 
přípojky pro budoucí stavbu RD, výkop půjde v místech kde je instalace světla uvažována. O dopravním 
značení se jedná s patřičnými institucemi, zastupitelstvo bude informováno.

K opravám vodovodního řadu v obci.
Daniel Krejsa, starosta obce:
 Ve dnech 8. a 9. srpna prováděl VaK Jablonné nad Orlicí opravy na vodovodním řadu v naší obci, pře-
rušení dodávky vody bylo nahlášeno, proti původnímu ohlášení byla dodávka vody obnovena o 2 hodiny 
později – náhlé problémy. Na připomínky občanů, že mělo být zásobování při odstávce z cisterny mi VaK 
Jablonné n.Orl. sdělil, že cisterna se přistavuje při delších odstávkách, a to zde nebylo.
Andrej Lukáč, občan obce:
 Vznesl dotaz, jak postupovat, když je voda neuživatelná a jedná se o velké množství vody, která pro-
teče. Debata nad problematikou. Rozhořčení nad situací. Bez konečného řešení.

K opěrné zdi pod objektem č. p. 1 v Těchoníně – bývalá fara.
Daniel Krejsa, starosta obce:
 Plánovaná první část akce je již skoro provedena, zbývá betonovat hlava a osadit plot. Sdělil, že na 
některém příštím zasedání ZO navrhne dokončení celé zdi, a to nezávisle na dotacích.

Informační zdroj: Zápis z jednání Zastupitelstva obce Těchonín.
Zpracoval: Karel Vencl, zastupitel obce

Tisková zpráva z jednání Valné hromady Sdružení obcí Orlicko dne 27.6.2017 

V úterý 27.6.2017 se v Bystřeci konala Valná hromada Sdružení obcí Orlicko.  
 Na programu jednání byla řada bodů, z nichž většina se týkala konkrétních projektů realizovaných Sdružením obcí 
Orlicko v různých oblastech života obyvatel regionu Orlicko. 
 Jak se již stalo tradicí, Orlicko podporuje v rámci projektu Malé památky Orlicka opravy a rekonstrukce drobných 
památek v regionu. V tomto roce Orlicko s přispěním dotace Pardubického kraje podpořilo částkou 450 tis. Kč opravu 7 
památek v území Sdružení obcí Orlicko. 
 Valná hromada se zabývala vývojem cen na komoditní burze, kde je prostřednictvím Sdružení obcí Orlicko nakupován 
zemní plyn a zejména elektrická energie pro více jak 1 200 odběrných míst v regionech Orlicka a Lanškrounska. Za dobu 
nákupů na burze byly ušetřeny členským obcím milionové částky za energie. V nejbližší době dojde k nákupu elektrické 
energie a zemního plynu na roky 2018 a 2019.
 Jedním z největších projektů Orlicka v roce 2017 je projekt Předcházení vzniku biologicky rozložitelných odpadů v 
území Orlicka, jehož předmětem je pořízení téměř 2000 ks domácích kompostérů a jejich umístění do domácností v obcích 
Orlicka. Valná hromada schválila zadávací podmínky pro výběr dodavatele kompostérů.  
 Valná hromada Orlicka také projednala stav přípravy projektových dokumentací plánovaných cyklostezek, když nej-
dále je příprava cyklostezky Šušek -Valdštejn, která umožní napojení Žamberecka na stávající cyklostezku Letohrad – Ústí 
nad Orlicí. V pokročilém stadiu je také příprava cyklostezky Letohrad-Šedivec, kde je připravena dokumentace pro územní 
řízení a čekáme na dokončení směny pozemků s Pozemkovým fondem ČR.    
 Větší část jednání valné hromady byla věnována oslavám 25. výročí založení Sdružení obcí Orlicka, jako nejstaršího 
svazku obcí v České republice.  Ke konci června končí výtvarná soutěž žáků 1. - 5. ročníků základních škol obcí Orlicka a 
Kladska s názvem „Orlicko-Kladsko - tady žiju rád/ráda“. Výsledky soutěže budou vyhlášeny na oslavách 25. výročí za-
ložení Orlicka, nejstaršího svazku obcí v České republice, které proběhnou v pátek 1. 9. 2017 od 14,30 v areálu sokolovny 
v Lukavici, a na které je zvána široká veřejnost. Podrobnosti o programu oslav (vystoupí např. Karel Gott revival, Pavel 
Cejnar jako DJ a další) naleznete na plakátech, na sociálních sítích a na webu Sdružení obcí Orlicko www.orlicko.cz.

V Žamberku 27 .6. 2017        Petr Fiala
       Předseda Sdružení obcí Orlicko 
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Jak se bydlelo v podorlických chalupách

 Na výletech po Orlických horách a v jejich podhůří potěší naše oči roubené chalupy a chaloupky, 
dříve tak typické pro náš kraj. Je dobře, že se zásluhou svých majitelů dochovaly pro příští generace. 
Dnes občas zjišťujeme, že naši předkové nebyli hloupí, a i když byli často velmi chudí, žili v souladu 
s přírodou a uměli rozumně užívat jejích darů. Jejich obydlí se svým zařízením tomu také odpovídalo. 
Ve svém článku se dotknu některých záležitostí bydlení a do budoucna doufám, že se mi ozvou přátelé 
venkovské historie a pomohou doplnit vše, co se dnes dá.
 V naší obci byl charakteristický lidový dům přízemní, roubený, s půdorysným členěním chlévní-
ho nebo kombinovaného typu. Nej-
typičtější zde byly tzv. tkalcovské 
chalupy s pěti až osmi okny a s vý-
měnkem ve formě přírubku. Ke 
každému takovému stavení patřil 
vzrostlý strom, odvádějící vlhkost 
ze země. Dříve byly roubené cha-
lupy pokryty šindelem, jenž poz-
ději obyvatelé překryli eternitem. 
Eternitové šablony byly dost často 
u nás použity i na štíty a stěny pod 
štíty, podobně jako tomu bylo v ně-
kterých severočeských sudetských 
oblastech. Roubené chalupy se 
v naší obci dochovaly hlavně v Hlu-
chově (tam bohužel ta nejtypičtěj-
ší – č. p. 31 – roku 2009 shořela), 
dolním Těchoníně (např. č. p. 131) 
a několik v Celném. Novější dom-
ky cihelné byly pokryty i břidlicí. 
Naše chalupy měly vysoké, za-
lomené a strmé střechy. To mělo 
především dva důvody. Sníh se na 
takových střechách neudržel a do 
půdního prostoru se vešlo hodně 
sena pro domácí zvířata (a zase to 
byla i chytrá izolace). Štíty chalup 
byly bedněné, nebo v Orlických 
horách obkládané šindelem. Trámy 
stěn u roubenek se ucpávaly dříve 
slaměnou a mechovou výplní a na 
ni pak přišla jílovitá hlína smíchaná 
se zvířecími chlupy, nebo lněným či 
konopným pazdeřím. V Orlických horách se zvenku stěny těchto obydlí většinou potíraly hliněnou 
mazaninou, což opět byla dobrá tepelná izolace, která chránila i proti požáru. Stěny se pak natřely 
vápnem. Říkalo se, že takový dům je v „kožichu“.

Z historie Těchonína

č. p. 31 v Hluchově

č. p. 131 - chalupa s přírubkem (výminek)
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 Chalupy chlévního typu měly v přízemí velkou místnost, které se u nás říkalo světnice, někde 
i seknice, nebo také sednice. Následovala úzká síň, z níž většinou vedly dveře do chléva, někdy 
i další dveře v zadní části do komory. Někde se dalo po schůdkách vystoupit na půdu. Ve světnici 
se odehrávala většina životních dějů obyvatel našeho podhůří. Zde se vařilo, jedlo, pracovalo. Prací 
nemyslím jen běžné domácí činnosti, ale hlavně řemeslnou výrobu a u nás především tkalcování 
a zpracování lnu vůbec. Ve světnici se také spalo, často se tam musely vejít i tři generace. Vše muselo 
být uspořádáno tak, aby to bylo účelné. K zařízení se ještě vrátíme, ale nesmíme vynechat to hlavní. 
Okna u tkalcovských chalup byla nejprve čtvercová, později obdélníková s různým členěním. Nízké 
roubené světnice měly stěnové kleštiny a byly uvnitř nabílené, nebo obložené prkny. Podlahu tvoři-
la udusaná hlína, později samozřejmě tyto 
podlahy vystřídaly známé prkenné.
 Největší nezbytností zde jistě byla 
kamna, v naší oblasti většinou kachlo-
vý sporák. Velkou povinností celé rodiny 
pak bylo nashromáždit během příznivého 
počasí vše potřebné na topení, protože 
v kamnech se netopilo jen kvůli teplu, ale 
vařilo se na nich, ohřívala voda na praní 
a občas i na koupání. Při špatném počasí se 
nad kamny sušilo prádlo, promoklé oble-
čení, sušily se u nich i boty. Když bylo zle, 
přebývala tu v krabicích například i kuřát-
ka. Nejen děti, ale i pejsci a kočky se rádi 
hřáli za kamny. Lesy byly čisté proto, že 
v nich obyvatelé vesnic (pokud jim to ma-
jitel dovolil) vysbírali suché větve, veškeré 
roští, kůru a šišky. Jestliže jste neměli vlast-
ní les či lesík, dřevo se muselo koupit.
 Zimy byly tuhé, a tak podorlické cha-
lupy s předsazenými konstrukcemi pro pa-
vlače byly obložené dřevem a roštím, což 
sloužilo vlastně i jako zateplení. V knize 
Pod Suchým vrchem profesora Josefa Si-
mona (z roku 1927) se dočteme: „Chaloup-
ky v lučinách Těchonína tvoří pravé idyly 
horského půvabu, obklopené svěží zelení 
travnatých koberců, které protkává šum-
ně pádící vodní strouha. Mezi staveními, 
hojně obloženými dřívím s nezbytnými 
pavláčkami, někdy vysoko nad cestou nebo 
loukou se zvedajícími, proplétá se naše cesta mezi stodolami, u nichž stojí vymlácená sláma, na konec 
vesnice, jejíž příbytky v lomenicích zdobeny jsou nejčastěji třemi okénky.“ Kromě básnického líčení 
naší vesnice si čtenář jistě všiml i toho, že se autor zmiňuje o dříví na pavlačích a slámě, přichystané 
k uskladnění. Jak už jsem se zmínila, seno se ukládalo většinou na půdu, někde i sláma, které u hor-
ských hospodářů nebylo mnoho. Součástí některých chalup byla i stodůlka, větší hospodářství měla 
stodolu samostatnou. V ní pak bylo hospodářské nářadí a často i zmiňovaná sláma. Většinou ovšem 
naši horalé bydleli v menších chalupách. O jejich dalším zařízení a zvycích se zmíním příště.

Ivanka Špinlerová

Kachlová kamna a bidlo (hambálek) nad nimi u Moravcových
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HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
 Těchonín vstupuje do další sezóny LHL Ligy! Hráči Těchonína po letní pauze naskočí od září 
opět na led. Pro hokejisty Těchonína to bude už 8. sezóna od vzniku týmu, který byl založen v roce 
2010. V lanškrounské hale se odehraje 14. ročník LHL Ligy. Loňská sezóna pro hráče Těchonína 
nedopadla špatně. Z celkových 42 týmů Těchonín skončil na 14. místě.
 Do nové sezóny 2017/2018 se přihlásilo rekordních 43 týmů. Liga se tak rozrostla o další tým. 
Těchonín, díky loňskému umístění, je zařazen do 2. ligy v 1. části. Společně s námi se ve 2. lize 
představí H.C. Třebovice, Yellow Sharks, Cyklo, Forez, HC Petrovice, Flyers Č. T., ADH Group Zá-
břeh, Rafani. V týmu Těchonína se událo přes léto pár změn. Skončit se rozhodl jeden za zakladatelů 
týmu Roman Leicht, kterému tímto patří velké díky za to, co pro tým udělal. Dále pro letošní sezónu 
hrát nebude Jirka Zezulka (zdravotní dů-
vody). Další sezóna ukáže, jestli se vrátí. 
Na rok nás opustil Štěpán Kuklík, který 
odjel do zahraničí a příští rok by měl být 
opět k dispozici. Jako nový hráč přišel do 
týmu Roman Richtr z Lichkova. Mladý 
kluk, který má chuť dál na sobě praco-
vat. Jako staronová posila přišel Pepa 
Matyáš, který už snad konečně zůstane 
v Těchoníně. Dlouhoňovice ukončily 
činnost v okresní soutěži a přihlásily tým 
do Holba LHL Ligy. Pepa splnil, co slíbil, 
a bude hrát LHL Ligu v Těchoníně.
 Těchonín odstartoval novou sezonu v neděli 17. září 2017 atraktivním duelem s Petrovicemi, 
který skončil remízou – 1:1. Branky přinesla pouze prostřední část zápasu. Za Těchonín vstřelil první 
branku v sezóně David Krejsa. Nově se ukázal v sestavě Miloslav Diblík (dříve Králíky), Jaroslav 
Vomočil a Martin Jirsák (oba hrají za Vidlatou Seč v Litomyšli). Noví hráči se ukázali dobrou hrou 
a zapadli do týmu. Hráči ukázali svoje kvality a projevili zájem hrát za náš tým. Další zápas je naplá-
nován na 1. 10. 2017 od 12:30 v LA aréně, kde se střetneme s týmem Yellow Sharks. Na tým HC Tě-
chonín čeká v sezóně celkem 19 zápasů. Sledujte stránky HC Těchonín na facebooku, kde se dozvíte 
veškeré novinky a výsledky zápasů.
 Michal Ordoš

Stolní tenis (www.pinec.info)
 Přípravu na letošní sezonu jsme zahájili už v létě. Dva výlety na kolech sloužily ke zvýšení fy-
zické kondice i zlepšení soudržnosti kolektivu. Při prvním jsme jeli vlakem do Ostružné, dále pak na 
kolech přes Petříkov na horskou chatu Paprsek a návrat domů. Druhý výlet byl náročnější. Jeli jsme 
na kolech z Těchonína na Dolní Moravu. Zde následoval výjezd ke Stezce v oblacích u horní stanice 
lanovky, což je dost velký kopec a dal nám pořádně zabrat. Na chatě Slaměnka jsme doplnili vydanou 
energii a po cestě s nádhernou vyhlídkou jsme se vrátili zpět na Dolní Moravu a poté i do Těchonína.
 Od 6. září trénujeme v tělocvičně základní školy 2x týdně, každou středu a neděli. Soutěžní 
zápasy hrajeme až na výjimky vždy v pátek.
 V prvním kole 6. října se představíme v Lanškrouně. Na soupisce máme sedm hráčů: Kosek Mi-
roslav, Marek Jan, Kobulej Vasilij, Leicht Jan, Motyčka Václav, Trejtnar Radim a Špaček Miroslav.
 Jak se nám průběžně daří, budete moci opět sledovat na naší nástěnce u kostela, kde bude zve-

Spolky v obci
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řejněn nejenom rozpis zápasů, ale i naše výsledky.
Miroslav Kosek a Radim Trejtnar

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
 Prázdniny a čas dovolených jsou za námi. Počasí se celkem vydařilo, tak snad jste si to všichni 
dobře užili.
 Během prázdnin se konala cyklistická akce O pouťový koláč. Závodníci se zúčastnili v celkem 
hojném počtu. Sice s občasným deštěm, ale všichni ve zdraví dorazili do cíle. Tam na ně čekalo bo-
haté občerstvení, které SDH zajišťovalo.
 S prázdninami jsme se loučili při opékání kýty. Pro děti a poté i pro dospělé členové zajistili před 
hasičárnou letní kino. Ten den sice hodně pršelo a bylo chladno, ale ani to spoustu děti ani dospělých 
neodradilo. Opět bylo zajištěno pestré občerstvení. Organizátorům a pomocníkům patří poděkování.
 Výjezdová jednotka měla dva výjezdy. První byl výjezd k požáru sklepního prostoru v rodinném 
domě ve Stanovníku a druhý výjezd byl k dopravní nehodě v Těchoníně - Celném. Výjezdová jednot-
ka se také zúčastnila námětového cvičení na téma nebezpečné chemické látky na bojišti v Lichkově.
 Dne 23. 9. 2017 se koná posezení pro aktivní členy SDH a pozvané hosty. Občerstvení je samo-
zřejmě zajištěno. Všem zúčastněným přeji pěknou zábavu.

Zuzana Foglová - jednatelka
Mladí hasiči
 Mladí hasiči z Těchonína nezahálí ani během prázdnin. Zúčastnili se, jako tradiční a oblíbený 
host, závodu v Rychnově a v srpnu si zařádili na soustředění na Dolní Moravě.
 Čtyřdenní maraton her, výletů a zábavy se líbil dětem i letos. Ve dnech 10.-13. srpna jsme sbalili 
vše potřebné, 22 dětí, jíd-
lo na 4 dny i pingpongo-
vé pálky a vyrazili vstříc 
Chalupě u Opičáka. Poča-
sí nás i letos lehce potrápi-
lo na celodenním výletu, 
který jsme letos věnovali 
nejen atrakci Stezka do 
oblak, ale i poznání dol-
nomoravských lesů. Po 
cestě se sbíraly houby, 
stavěly lavičky a jedla 
sekaná s řízkem. Jako vy-
sokohorská prémie byla 
nejen malá horská bouřka, 
strávená většinou v 5 li-
dech pod jednou pláštěn-
kou, ale i krásný výhled 
na Stezce do oblak. Mladí 
hasiči ukázali, že mají fyzičku i odvahu - to když se neohroženě proháněli po síti, která ve výšce 55 m 
nad zemí kraluje vrcholu Stezky. Následující den jsme si užili tradičních her a zábavy, připravených 
kolem chalupy a proběhl i pingpongový turnaj.
 Schůzky mladých hasičů probíhají každé úterý od 17:00. Náplní celého podzimu je příprava na 
Závod požární všestrannosti, který proběhne 7. října v Horní Čermné.

Jana Trojanová (foto: Jiří Trojan)
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SPV Těchonín
 Příspěvek do podzimních TL se mi nepíše lehce. Byl jsem zvyklý, že jsem se zhruba 14 dní 
před uzávěrkou našich listů stavil vždy u Jiřího Leichta a spolu jsme se domluvili, co napíšeme. 
Bohužel 24. 6. 2017 Jiří Leicht zemřel. Dlouholetý předseda ASPV, sportovec tělem i duší, člověk, 
který nejenom pro sport v Těchoníně udělal mnohé… Byl to právě Jirka, který inicioval v roce 1989 
organizaci prvního ročníku cyklistického závodu O pouťový koláč. Populární časovka poté zapsala 
do historie dalších 28 ročníků. První dva ročníky se závod jel jako silniční týmová časovka trojic na 
trati Těchonín - Králíky a zpět, kdy se týmu počítal čas posledního závodníka. Ve 3. ročníku starto-
valy týmy dvojic a od 4. ročníku v roce 1992 soupeřili o stupně vítězů jednotlivci. Traťový rekord 
časovky dlouhé 29,5 km patří Aleši Kestlerovi, který v roce 2007 zajel čas 38 minut a 40 vteřin, což 
činilo rychlostní průměr lehce přes 45 km/h. Z důvodu narůstajícího provozu vozidel na silnici Mlad-
kov - Králíky se Jirka rozhodl, i přes dvacetiletou tradici, vyměnit asfalt za lesní cestu a v roce 2009 
uskutečnit první ročník časovky horských kol. Že to byl dobrý počin, ukazovaly počty startujících. 
V roce 2013 se závodu zúčastnilo rekordních 108 cyklistů. Nejrychlejší čas 26 minut a 58 vteřin 
prozatím drží Petr Liebich z Těchonína. I Jirka Leicht si vedl velmi dobře a pravidelně se umísťoval 
na stupních vítězů. Jako šedesátník svým časem často porážel daleko mladší závodníky, což svědčí 
o tom, že tento sport i domácí závod opravdu miloval.
 Byl jsem moc rád, že i po Jirkově úmrtí se jeho rodina rozhodla v časovce pokračovat. Pomoc-
nou ruku podalo i mnoho dalších lidí, za což jim patří velký dík. Poděkování letí i ke všem sponzo-
rům, bez kterých by se podobná akce nedala upořádat.
 Dne 14. 7. 2017 se tedy uskutečnil 9. ročník časovky horských kol „ O pouťový koláč“. Závodu 
se zúčastnilo 89 startujících, kteří v osmi kategoriích poměřili svoji výkonnost. Nejrychlejším závod-
níkem se stal Aleš Kestler, který trať doslova prolétnul v čase 27 minut 12 sekund. Celkové výsledky 
všech kategorií můžete zhlédnout na: www.techonin.net/casovka.
 Závod proběhl bez komplikací, organizace klapala na jedničku, takže si myslím, že i Jirka, který 
nás zeshora určitě pozoroval, musel být spokojen. Pořadatelé časovky se rozhodli, že příští, 10. roč-
ník, se pojede jako Memoriál Jiřího Leichta.

 

 

O pouťovém víkendu jsme uspořádali i tenisový turnaj ve čtyřhrách. Vítězem se stala dvojice Roman 
Leicht, Lukáš Krejčí. Uzávěrku dlouhodobého turnaje jsme posunuli až na konec září, takže vás s cel-
kovými výsledky seznámíme v příštím vydání TL.

Radim Trejtnar
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Fotbal Těchonín (www.fotbal -techonin.cz)
 Přípravu na novou sezonu jsme zahájili v sobotu 15. 7. 2017 a probíhala převážně v domácích 
podmínkách. V sobotu 8. 8. 2017 jsme se zúčastnili tradičního Turnaje starostů, který se tentokrát ko-
nal v Červené Vodě. V systému každý s každým jsme se postupně utkali s Jiskrou B (1:1), Boříkovice-
mi (2:0), a Lichkovem (3:1). Díky dvěma výhrám a jedné remíze jsme se stali počtvrté v historii vítězi 
tohoto turnaje. Do hráčského kádru jsme před novým ročníkem přivedli Daniela Janatu (Kunvald), 
Davida Fišera (Sopotnice) a Michala Veselého (Letohrad). Bohužel nás postihly i některé nečekané 
odchody.
 V nové sezoně se nám prozatím vůbec nedaří a po odehraném šestém kole figurujeme na posled-
ním místě tabulky se ziskem pouhého jednoho bodu.
Rk. Tým Z V VP PP P Skóre Body

1. Zámrsk 6 6 0 0 0 34:07 18
2. Ústí n.O. B 6 4 0 1 1 23:07 13
3. Tatenice 6 4 0 0 2 23:16 12
4. Jablonné n/O 6 4 0 0 2 17:14 12
5. Libchavy 6 4 0 0 2 14:19 12
6. Řetová 6 2 2 0 2 13:14 10
7. Jiskra 2008 6 3 0 0 3 22:10 9
8. Opatovec 6 3 0 0 3 16:15 9
9. Dolní Újezd B 6 3 0 0 3 14:16 9

10. Lanškroun B 6 2 0 2 2 12:11 8
11. M. Třebová B 6 1 1 1 3 14:19 6
12. Sloupnice 6 1 1 0 4 9:17 5
13. Horní Újezd 6 0 1 0 5 2:22 2
14. Sokol Těchonín 6 0 0 1 5 9:34 1

 Po šestém kole se také rozhodl po 13letech odstoupit z funkce trenéra Roman Filip. Na jeho 
místo jmenoval výbor Radima Mertu a Petra Vašatu.
 Budeme se snažit mužstvo doplnit, aby v soutěži hrálo důstojnější roli, ale bohužel konec pře-
stupních termínů je již za pár dní. Pevně věříme, že nám fanoušci klubu i v těchto těžkých chvílích 
zachovají přízeň a i nadále nás budou podporovat.

S pozdravem TJ Sokol Těchonín.

Klub důchodců
Naši důchodci v letním čase

 Klub důchodců se sešel v tomto čtvrtletí opět vždy jed-
nou v měsíci, a to v zasedací místnosti hasičské zbrojnice 
a jednou společně se zahrádkáři na výborném grilovaném ku-
řátku u Fikejzových na Otmarce. Členové se dozvědí o všem 
novém v obci, oslaví společně své svátky a narozeniny, které 
připadají na toto období. Případně si i navzájem poradíme, 
když máme nějaké problémy. Na září jsme měli naplánovaný 
jako každoročně tajný výlet. Bohužel jsme se v tento den na-
vždy loučili s naší milou členkou Aničkou Mertovou. Společ-
ně jsme na ni pak zavzpomínali. Bude nám všem chybět.

Ivanka Špinlerová
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Český rybářský svaz - místní organizace Těchonín
 Úvodem mého slova bych Vás rád seznámil se změnou, která nastala v názvu naší rybářské orga-
nizace. Dřívější název Místní organizace Českého rybářského svazu Těchonín (MO ČRS Těchonín) 
byl nahrazen názvem Český rybářský svaz, Místní organizace Těchonín zapsaný spolek. (MO ČRS 
Těchonín z.s.)
 Naší hlavní činností v letních měsících byly opravné práce na naší malé vodě – Rybárně. Na jaře 
jsme provedli opravu nevyhovujícího stavu dělící hráze, kdy následně došlo ke kontrolnímu napuš-
tění horního rybníka. Provozem se ukázalo, že bude nutné provést zpevnění a srovnání koruny dělící 
hráze, k čemuž jsme přistoupili na sklonku léta. Spolu s touto opravou jsme poopravili i korunu spod-
ní strany hráze dolního rybníka, čímž došlo k naplnění vytyčených cílů na letošní rok. Na začátku jara 
bychom chtěli opět napustit horní rybník a osadit ho znovu rybí obsádkou. Prostředí naší malé vody 
získává stále malebnější vzhled a pevně věříme, že jej ocení i jednotliví lovící.
 V souvislosti s plánovanými oslavami ku příležitosti 450. výročí od první písemné zmínky 
o současné části obce Celné, které se uskuteční v nastávajícím roce, se výbor naší organizace na 
své řádné schůzi usnesl o zapojení se těchonínských rybářů při zajištění občerstvení na této akci. 
Návštěvníci této významné události naší obce budou moci ochutnat rybí speciality, které se budou 
podávat v našem stánku.
 Jako tomu již klasicky bývá, na podzim pořádáme Rybářský večírek, který se již tradičně usku-
teční v místní restauraci Otmarka dne 18. 11. 2017. Místenky budou k prodeji v restauraci Otmarka. 
K tanci a poslechu bude hrát živá hudba, klasicky bude i bohatá rybí tombola. Přijďte se za námi 
pobavit, všichni jste srdečně zváni.
 Za rybáře z Těchonína bych Vám rád popřál mnoho slunných podzimních dnů a rybářům šťastné 
náhozy posledních dnů brzy již končící rybářské sezony.

Za MO ČRS Těchonín z.s. – Josef Sedláček.

Školní okénko

 Po krásném horkém létu máme opět měsíc září. Čas, kdy žáci vykročili do nového školního roku 
2017-2018.
 První školní den jsme přivítali 10 nových prvňáčků, kteří přišli v doprovodu svých rodičů. Do 
lavic usedli David Hůlka, Jan Kosek, Eliška Kosková, Lucie Faltusová, Martina Hrdinová, Niko-
la Kinčíková, Petr Kopecký, Pavel Kopecký, Tomáš Fogl a Vojtěch Trojan. Přivítání se zúčastnila 

Základní škola a Mateřská škola

První školní den

První den je za námi.
Vláčíme se s knihami.

Nad učením budem sedět,
jestli máme všechno vědět.

Když tak knihou listujeme,
pod vousy si hudrujeme,
jak to nacpat do hlavy?
Máš nějaké představy?
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p. Klára Vaníčková jako jejich třídní učitelka s paní ředitelkou a panem starostou. Ani jeden nepřišel 
s prázdnou. Od každého dostali milý dárek.
Poprvé do školních lavic usedli společně s pěti žáky 2. ročníku.
S třídní učitelkou p. Danou Procházkovou se přivítalo 6 žáků 3. ročníku a 6 žáků 4. ročníku. Třídní 
učitelku p. Lenku Kreuselovou netrpělivě očekávalo 13 žáků 5. ročníku.
 Během prvních dvou dnů se vychovatelce Lence Krejčové zcela naplnila školní družina. Dětem 
vychází maximálně vstříc, dojíždějícím žákům pomáhá ve svém volném čase zvládat prvotní zkuše-
nosti s cestováním autobusem a dbá na jejich bezpečnost u zastávky. Do školy dojíždí 12 žáků.
 V mateřské škole se vedoucí učitelka p. Iva Jirušková a učitelka p. Anna Břinčilová věnují 19 
dětem, jeden chlapec dojíždí ze Studeného. Od letošního školního roku mají předškolní děti povin-
nou docházku a rodiče mají možnost požádat o individuální vzdělávání. Této příležitosti využily dvě 
rodiny.
 O provozní zázemí se nám ve škole stará p. Lucie Vaníčková, v mateřské škole p. Šárka Koubo-
vá. Vždy nás při příchodu do školy a školky vítají s úsměvem.
 Na obědy od kuchařky p. Aleny Veselé a vedoucí jídelny p. Hany Jentschkové jsme se již těšili. 
To, že pracují na jedničku, dokazují i stále se zvyšující počty přihlášených občanů ke stravování. 
Měsíčně uvaří v průměru 500 obědů pro cizí strávníky.
 Máme již naplánovány některé akce. V měsíci září se základní škola sejde s p. Kubátem z Li-
tomyšle, seznámíme se s životem a dílem Johanna Sebastiana Bacha formou procházky po zámecké 
zahradě, s p. Andršem z Kostelce n. O. si vyzkoušíme, jak se hraje na recyklované materiály, body 
drumming a vyrábění jednoduchých hudeb-
ních nástrojů, aneb jak udělat z, nepotřeb-
ných“ věcí, potřebné“. Na první únorový 
den máme nachystaný muzikoterapeutický 
prožitkový příběh, v němž děti i tančí, hrají 
na nástroj a relaxují s p. Lenkou Hradeckou.
 V MŠ se děti těší na měsíc říjen, kdy za 
nimi přijede s pohádkou divadlo Jojo. V lis-
topadu se v preventivním programu dozvě-
dí, kdo jsou plastožrouti.
 V prvním listopadovém týdnu uspo-
řádáme společně ZŠ, MŠ, ŠJ, rodiče pro 
všechny děti lampionový průvod.
 Dne 18. 9. jsme měli hudební program 
na hřišti pod školou s názvem Rytmy sběr-
ného dvora aneb hrát se dá na všechno.
 Přejeme si, aby do našich školních zařízení chodily děti rády. Snažíme se, abychom jim všichni 
předali co nejvíce vědomostí a ve spolupráci s rodiči je co nejlépe připravili do života.

Kreuselová Lenka

Rytmy sběrného dvora aneb hrát se dá na všechno
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Znak krajského města Pardubice
 V dnešním podzimním vydání Těchonínských listů Vám bude představen znak našeho krajského 
města Pardubice. Město Pardubice dalo souhlas s použitím znaku v našem čtvrtletníku Těchonínské 
listy.
Znak města Pardubice Popis znaku:

Ve znaku Pardubic je stříbrná přední polovice koně se zlatou uzdou 
na červeném štítě. Kůň v heraldice: symbol síly, vytrvalosti, nebo-
jácnosti, moudrosti. Bílý kůň: znamení vítězného míru. Byl to znak 
pánů z Pardubic doložený již ve 14. století. Erb získal jistý Ješek 
z Pardubic, údajný prapředek Arnošta z Hostýně. Ten se roku 1158 
účastnil tažení císaře Friedricha Barbarossy na Milán. Podle pověsti 
císařská vojska město dlouho marně dobývala, a tak se jedné noci 
Ješek ještě s několika dalšími českými pány rozhodl, že vniknou do 
města. To se jim také podařilo, město vydrancovali, ale když už pr-
chali s kořistí, spustili poplach a při průjezdu městskou branou pře-
ťala železná konstrukce brány Ješkova koně přesně v polovic. Přes-
tože byl bělouš přeťatý na půl, ještě několik metrů svého pána nesl. 
Statečný rytíř si pak věrného půlkoně naložil na bedra a donesl ho až 
do ležení. Za tuto odvahu byl Ješkovi dán symbol polovice koně do 
erbu na paměť tohoto statečného činu.

Z historie města:
 První dochovaná zmínka o existenci Pardubic pochází z roku 1295, kdy papež Bonifác VIII. vzal 
pod svou ochranu kostel sv. Bartoloměje s rytířským řádem cyriaků. Městský znak však odkazuje na 
legendu o události z roku 1158, kdy se rytíř Ješek z Pardubic účastnil obléhání Milána. Prvním písem-
ně doloženým majitelem Pardubic byl na počátku 14. století zemský soudce Půta z Dubé, po němž do 
Pardubic přišel rod, který byl později znám jako páni z Pardubic. Rod měl ve znaku přední stříbrnou 
(dnes bílou) polovinu koně se zlatou uzdou na červeném poli. Tento symbol Pardubice přijaly jako 
znak města a používají jej dodnes. Roku 1340 město po svém otci zdědil Arnošt z Pardubic, pozdější 
první arcibiskup pražský a rádce císaře Karla IV.
 Největší rozkvět Pardubic nastal po roce 1491, kdy je koupil nejmocnější šlechtic českého krá-
lovství a nejvyšší hofmistr království českého Vilém z Pernštejna, který na Pardubicku začal sys-
tematicky vytvářet jeden z největších feudálních velkostatků. Pardubice si zvolil za centrum svého 
panství a začal tu budovat město, které odpovídalo jeho postavení. Výstavba byla tak honosná, že 
se v Čechách vžilo přísloví „skví se jako Pardubice“. Pernštejnům město vděčí za celé historické 
jádro s renesančním náměstím, které je od roku 1964 městskou památkovou rezervací. Jejich dílem 
je i unikátní přestavba bývalého hradu na pohodlný palác obehnaný mohutným opevněním. Slavná 
éra Pernštejnů skončila roku 1560, kdy bylo zadlužené panství prodáno císaři Ferdinandovi I. Během 
třicetileté války město odolalo obléhání švédským generálem Torstensonem roku 1645.
 Další významný okamžik pardubické historie přišel v roce 1845, kdy Pardubicemi poprvé projel 
vlak na trati Praha – Olomouc. Město se stalo významným železničním uzlem a nastal zde rozvoj po-
travinářského, strojírenského a chemického průmyslu, což s sebou přinášelo i rozkvět společenského 
a kulturního života. V roce 1874 se poprvé běžel dnes světoznámý dostih Velká pardubická steeple-
chase. K šíření věhlasu Pardubic také výrazně přispěl pardubický rodák, aviatik Jan Kašpar, kterému 
se na stroji Blériot roku 1910 podařilo jako prvnímu Čechovi vzlétnout a o rok později na témže stroji 
podnikl historický let z Pardubic do Prahy.
 V roce 1919 zde byl založen elektrotechnický závod Telegrafia a o rok později vznikla nedaleko 
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Pardubic továrna na výbušniny Explosia Semtín. V období mezi dvěma světovými válkami se ve měs-
tě rozvíjel i kulturní a zvláště sportovní život. Začala se zde hrát tenisová Pardubická juniorka a jezdit 
plochodrážní závod Zlatá přilba. Rozkvět města zastavila až německá okupace. Velký vliv na místní 
odboj měla především výsadková skupina Silver A, jejíž členové – českoslovenští vojáci vyslaní do 
protektorátu z Anglie – našli v Pardubicích a okolí pomoc i úkryt při navazování spojení mezi domá-
cím a zahraničním odbojem. Po atentátu na zastupujícího říšského protektora Reinharda Heydricha 
a jeho následné smrti bylo v Pardubicích v souvislosti s působením skupiny Silver A na popravišti 
Zámeček mezi 3. červnem a 9. červencem 1942 popraveno 194 českých vlastenců. V prosinci 1942 
bylo z Pardubic do koncentračních táborů deportováno 563 židů a během roku 1944 zažilo město tři 
nálety anglo -amerického letectva, které bombardovalo zdejší rafinerii a letiště. Při náletech zahynulo 
přes dvě stě padesát lidí, zničených domů bylo kolem tisíce.
 S rozvojem dopravní sítě a průmyslu města je těsně svázána i historie vysokého školství v Pardu-
bicích. Výuka na nově založené Vysoké škole chemické byla zahájena v roce 1950, ze které se v roce 
1994 stala Univerzita Pardubice. V 50. letech 20. století zde byla zavedena trolejbusová doprava 
a postaveno nové vlakové nádraží. V roce 1995 začalo ve městě fungovat mezinárodní civilní letiště.
V současnosti se Pardubice pyšní nejen svou dlouholetou tradicí v oblasti dostihového sportu a výro-
by perníku, ale také plochodrážním závodem Zlatá přilba, tenisovou juniorkou či mnoha dalšími ak-
cemi pořádanými v průběhu roku. Milovníci cyklistiky tu naleznou hustou síť cyklostezek a příznivci 
jezdectví zase stezky, po nichž se mohou vydat na koňském hřbetě.

Dominanty města:
Zelená brána
 Zelená brána představuje jednu z nejvýznamnějších dominant Pardubic a spolu se zámkem vé-
vodí historickému centru města. Dnes je objekt tvořen vstupní renesanční branou, jejíž průčelí zdobí 
reliéf vytvořený podle návrhu Mikoláše Alše. Zpodobňuje erbovní pověst pánů z Pardubic, jejichž 
erb užívají Pardubice jako městský znak. Ve vnitřním prostoru předbraní se pravidelně konají výstavy 
místních umělců. Za vstupní branou se vypíná více než 60 metrů vysoká věž, která nabízí nádherný 
pohled na městskou památkovou rezervaci, zámek i široké okolí, včetně hradu Kunětická hora. Ve 
věži Zelené brány je instalována expozice s názvem Kronika města Pardubic. Seznámíte se zde s po-
věstí o erbu pánů z Pernštejna a erbu pánů z Pardubic. Než začnete stoupat po dřevěném schodišti, 
narazíte na rozzuřeného zubra, kterého dokáže zkrotit jen statečný uhlíř Vaněk. O patro výše se pak 
ocitnete uprostřed bitvy u Milána. Kdo neví, jak to bylo s půlkou koně, kterou rytíř Ješek až do čes-
kého ležení před krále Vladislava přinesl, najde tu odpověď. V dalších patrech věže se nacházejí ex-
pozice nazvané Trubač, Hodinář a Kronikář – ten bedlivě střeží a zaznamenává pardubickou historii.
Otevírací doba:
květen, červen a září úterý - neděle 10.00 - 17.00
červenec - srpen pondělí - neděle 10.00 - 17.00
duben a říjen sobota a neděle 10.00 - 17.00
listopad a prosinec sobota a neděle 10.00 - 17.00
Více informací na: www.zelenabrana.eu

Zámek
 Pardubický zámek představuje v mnoha ohledech výjimečný památkový objekt. Najdete tu nej-
starší akt v dějinách českého výtvarného umění Fortunu Volubilis – Štěstěnu vrtkavou, rytířské sály 
s nejstaršími renesančními nástěnnými malbami v Čechách, veřejnosti dlouho uzavřenou kapli Tří 
králů nebo báchorkami opředený tajný kryt civilní obrany v severovýchodním rondelu zámeckých 
valů. Unikátní jsou také jeho dochované původní dispozice rovinného vodního hradu uzavřeného 
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od okolního světa mohutnými zemními valy, poskytující zároveň pohodlí rozlehlého renesančního 
zámku. O jeho podobu se postarali páni z Pernštejna. Dnes je zámek sídlem Východočeského muzea 
a sídlem Východočeské galerie.
Otevírací doba:
celoročně Út - Ne 10.00 - 18.00
Kryt civilní obrany:
celoročně So 10.00 a 15.00 (na objednávku) telefonická rezervace + 420 466 799 271
Více informací na: www.vcm.cz

Pernštýnské náměstí
 Pernštýnské náměstí je centrem městské památkové rezervace vyhlášené roku 1964. Náměstí má 
rozlohu zhruba 6 200 m2 a nachází se zde 30 domů. Domy na náměstí dnes dokládají tři základní etapy 
stavebního vývoje – pozdně gotickou, která se vyznačuje kamennými ostěními oken, renesanční s te-
rakotovým ostěním oken a pozdně barokní a klasicistní, kterou lze vidět ve štítech a štukové výzdobě. 
Největším zásahem do vzhledu náměstí byla stavba nové budovy radnice na konci 19. století, která 
byla postavena v novorenesančním stylu.

 Město Pardubice se rozkládá v Polabské nížině na obou březích Labe u soutoku s Chrudimkou. 
Je vzdáleno 104 km na východ od Prahy, přes 20 km jižně od Hradce Králové a 10 km severně od 
Chrudimi.
 Město má v současnosti (2017) 90 044 obyvatel a nachází se v nadmořské výšce 220 m n. m.
Město Pardubice je statutárním městem, kde je sídlo kraje, a to od roku 2000, kdy vznikl Pardubický 
kraj jako nový územně správní celek.

Připravil: Karel Vencl

 

Rozloučení s prázdninami
 V sobotu 26. srpna se konalo malé rozloučení s letošními prázdninami. Opět se toho ujali těcho-
nínští hasiči a připravili vynikající kančí a vepřovou kýtu. Na maso se nad ohněm muselo chvíli čekat, 
ale výsledek byl nad očekávání. Pivo teklo proudem, nálada byla skvělá! Nezbývá, než přivítat nový 
školní rok a těšit se na léto příští.

Letní kino
 I letos se, jako rozloučení s prázdninami, konalo tzv. Letní kino. První zářijový víkend se zprvu 
zdál jako dobrá volba, ale počasí nám nepřálo. Nicméně i tak se sešla pořádná parta lidí a ve velice 
příjemné atmosféře, pod ochrannými křídly hasičského stanu, zhlédla dvě skvělé komedie. Děkujeme 
všem, kteří pomáhali připravit chutné bramboráky a točit výbornou malinovku. Snad nám příští rok 
nebude tolik pršet.

Jana Trojanová

To nejlepší na konec
 Pro členy SDH, kteří se aktivně podíleli na organizaci a bezproblémovém průběhu akcí během 
roku (a účastnili se brigád kolem hasičárny) a pozvané hosty (zástupci obce, sponzoři SDH, pořadate-
lé akcí) se v sobotu 23. 9. 2017 na hasičárně uspořádalo posezení s bohatým občerstvením jako malá 
odměna za čas strávený pracovně v kruhu hasičském.

Michal Budiš

Akce v Těchoníně
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Celenské hřiště žije

 Jestliže se na celenském hřišti odehrává fotbalový zápas, je to slyšet v širém okolí. Stálí hosté, 
kteří si přijdou navečer posedět do kabin, si jen 
povídají, občas i zazpívají. O letošních prázd-
ninách ale hřiště oživily dvě vydařené akce, na 
kterých se sešlo mnoho spokojených návštěv-
níků, hlavně rodin s dětmi z celé naší obce. 
 Nejprve to bylo Vítání prázdnin (5.7.2017). 
Při této akci byla nachystaná grilovaná kuřata 
a další dobroty. Děti ocenily trampolínu a přede-
vším skákací hrad.
  

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 Druhým vydařeným setkáním byl 29.7.2017 
Letní Silvestr (na Silvestra se přece dobře bavíme) 
opět s trampolínou pro nejmenší a výbornou gri-
lovanou kýtou a klobáskami pro všechny mlsné 
jazýčky. Pití a sladkostí bylo také dost. O to vše 
se postarali Jarmila Dušková, Jana Dušková, Jana 
Holcmanová, Milan Bartoň, František Šítek, Ro-
man Borový a Petr Dušek.

Ivanka Špinlerová
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Vítáme na svět
Mayer Vojtěch  19. 1. 2017 (Těchonín)
Rybová Anděla  21. 7. 2017 (Celné)
Šťastným rodičům blahopřejeme.

Životní jubilea
Červenec
65 let 26. 7. 1952 Čada Karel (Těchonín)
70 let  3. 7. 1947 Filipová Danuta (Celné)
75 let  8. 7. 1942 Fikejzová Marie (Těchonín)
Srpen
50 let  20. 8. 1967 Matoušek Jaroslav (Těchonín)
65 let  29. 8. 1952 Černohousová Česlava (Těchonín)
65 let  6. 8. 1952 Filip Jiří (Celné)
65 let  9. 8. 1952 Šimek Jiří (Stanovník)
75 let  26. 8. 1942 Brožek Zdeněk (Těchonín)
80 let  22. 8. 1937 Budiš Bohuslav (Těchonín)
90 let  25. 8. 1927 Černohousová Marie (Těchonín)
Září
55 let  13. 9. 1962 Filip Oldřich (Celné)
55 let  25. 9. 1962 Štěpánková Jana (Celné)
65 let  6. 9. 1952 Bukorová Helena (Těchonín)
65 let  6. 9. 1952 Foglová Marie (Těchonín)
65 let  13. 9. 1952 Saganová Jitka (Těchonín)
65 let  26. 9. 1952 Filipová Alena (Těchonín)
70 let  1. 9. 1947 Kopecká Marie (Těchonín)
70 let  1. 9. 1947 Štanglerová Henryka (Těchonín)
70 let  22. 9. 1947 Olšarová Eva (Celné)
Blahopřejeme, hodně štěstí a zdraví.

 
 

Společenská kronika

Stáří ctěte - mládí braňte.
 

(německé přísloví)

Rozloučili jsme se...

6. 9. 2017 
Mertová Anna 

69 let 
(Těchonín 181)

10. 9. 2017 
Vaníček Josef 

64 let 
(Těchonín 144)

22. 9. 2017 
Juračka Eduard 

62 let
(Těchonín 158)

 
Čest jejich památce!

V měsíci září oslavili naši rodiče 
Danuta a Oldřich Filipovi
z Celného zlatou svatbu.

Ať další společná léta prožívají 
ve spokojenosti, radosti
a především ve zdraví. 

To přejí dcery Renata, Šárka 
a syn Roman se svými rodinami.
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Na návštěvě u sousedů
Dnes u občana Těchonína Bohuslava Budiše,

bývalého dlouholetého předsedy Svazu požární ochrany v Těchoníně.

 Sbor dobrovolných hasičů (SDH) je respektovaná a vážená organizace v každém městě a v kaž-
dé vesnici, kde působí. Tato organizace má všude mnohaletou tradici a za sebou obětavou práci svých 
členů. Ti se ve svém volném čase věnují prevenci v požární ochraně, nacvičují, starají se o svěřenou 
techniku, výzbroj a výstroj, aby byli dobře připraveni pro potřebný zásah u požáru, při povodních 
a jiných vážných situacích. Chrání při nich nejen majetek občanů a obce, ale i životy občanů. Navíc 
také obohacují společenský život v místech svého působení. A ještě jedna důležitá věc nesmí být 
opomenuta. Věnují se jedné velmi záslužné činnosti, a to práci s mládeží.
 Také v naší obci Těchonín má Sbor dobrovolných hasičů mnohaletou tradici. Vždyť v roce 
2016 jsme vzpomněli již 70 let od jeho založení. Obětaví členové byli a jsou u dobrovolných hasičů 
i v naší obci. Jedním z nich je pan Bohuslav Budiš, který je členem dobrovolných hasičů již šedesát 
let a v loňském roce při výroční valné hromadě SDH byl oceněn stužkou „Za věrnost“. Již dříve také 
získal ocenění „ Za zásluhy“ o činnost v požární ochraně.
 A jaké bylo působení pana Bohuslava Budiše v požární ochraně a jak se dívá s odstupem času 
na činnost tehdejšího Svazu požární ochrany v Těchoníně, když v něm aktivně působil? Především 
o tom, ale také o jiných záležitostech jsem si s panem Bohuslavem Budišem povídal.
Pan Bohuslav Budiš byl předsedou Svazu požární ochrany v Těchoníně, dnes to je Sbor dobrovol-
ných hasičů, od roku 1968, a to nepřetržitě celých příštích dvacet let. A nejen to. Byl instruktorem 
pro požární ochranu v hasebním okrsku, kam patřily požární sbory z Mladkova, Lichkova, Studené-
ho, Vlčkovic, Celného a Těchonína. Působil v okresním a krajském výboru Svazu požární ochrany, 
kde byl členem, a v roce 1978 se jako delegát zúčastnil celostátního sjezdu Svazu požární ochrany 
v Praze. Jeho hlavní činnost však byla zaměřena na práci v požární ochraně v naší obci. Požární sbor 
měl tehdy dvě stálá družstva, a to družstvo mužů a družstvo žen. V některých obdobích bylo také 
družstvo dorostu a žáků. Zvlášť děvčata a chlapci. Dodává, že požární sbor v obci byl vždy kolekti-
vem pracovitých členů, kolektivem zapáleným pro činnost v požární ochraně. Pro naši obec a občany 
vykonal požární sbor mnoho užitečného. Jak říká, nebyl to však pouze předseda, ale ve sboru byly 
další velmi důležité činnosti, bez kterých by nemohl požární sbor fungovat. Především šlo o funkci 
velitele, protipožárního preventisty, hospodáře, jednatele, referenta pro mládež, ale byla to i činnost 
strojníka a řidiče. Tyto funkce zastávali převážně členové výboru a věnovali tomu také mnoho ze 
svého volného času.
 Družstva mužů a žen se pravidelně každým rokem zúčastňovala okrskových soutěží, kde mezi 
sebou soutěžila družstva výše zmíněného hasebního okrsku. Vítězné družstvo pak postoupilo do 
okresního kola. Žáci se zúčastňovali hry Plamen, ta se konala většinou v Chocni – Pelinách, v pěkném 
přírodním prostředí. Hlavní soutěž se konala v sobotu s ukončením v neděli. Družstva, která zůstávala 
přes noc, spala ve stanech a večer trávila u táborového ohně. Byl také menší ohňostroj. Stravování 
družstev zabezpečoval závod ČKD Choceň ve svých prostorách.
 Požární sbor zabezpečoval technikou, výstrojí a výzbrojí místní národní výbor, částečně také 
okresní výbor a inspekce požární ochrany v Ústí nad Orlicí. Hasičská zbrojnice a zasedací místnost 
byla v budově bývalé mateřské školy. Sbor měl nákladní automobil T-805, který sloužil pro přepravu 
materiálu, osob a přívěsu se stříkačkou PPS8. Konala se pravidelná námětová cvičení v některé z obcí 
okrsku, se zaměřením na vzdálené a důležité, především zemědělské objekty. Nacvičovala se hlavně 
předávka vody mezi stříkačkami na větší vzdálenosti. Velitelem námětového cvičení byl velitel sboru 
z obce, kde se cvičení konalo. Sbor dobrovolných hasičů z Těchonína se v tomto období zúčastnil 
většího zásahu při požáru v závodě Lyra v Lichkově. Tehdy nebylo speciální zásahové družstvo. Při 
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vyhlášení poplachu, takzvaně na zahoukání, se dostavilo družstvo mužů ke zbrojnici v počtu, který 
byl v danou chvíli k dispozici. V případě potřeby odjeli k požáru. Menší opravy na automobilu T-805 
byly prováděny vlastními silami a rovněž tak stavební úpravy ve zbrojnici. Musel se výškově upravit 
otvor pro garážová vrata, aby mohl být automobil T-805 garážován.
 Velmi důležitou činností dobrovolných hasičů bylo provádění preventivních protipožárních pro-
hlídek ve všech objektech v obci, a to trvale obydlených, ale i objektů sloužících pro rekreační účely. 
Tyto prohlídky se konaly každým rokem v jarních měsících. Obec byla rozdělena na několik úseků, 
na každém úseku prováděli kontrolu vždy dva hasiči ve stejnokrojích, kteří prohlédli, v jakém stavu je 
komínové těleso v budově, zda je kolem komína čisto, v jakém stavu je komínové těleso nad střechou, 
v jakém stavu jsou vybírací a vymetací branky, zda neprochází zdivem komínového tělesa nosný trám 
střechy. U starších objektů se to i vyskytovalo. Z provedené prohlídky byl pořízen zápis a v případě 
zjištěné závady byl určen termín na její odstranění. Následně byla provedena kontrola. Někdy byli ha-
siči nápomocni při odstranění zjištěné závady. Občané byli ve své většině vstřícní k provádění těchto 
preventivních protipožárních kontrol. Uvědomovali si, že jde o protipožární bezpečnost jejich obydlí. 
K preventivní činnosti také patřilo vytyčování a udržování vodních zdrojů na Těchonínském potoku. 
Potok se musel čistit a stavěly se hráze pro zadržení vody. Jen v Hluchově, na úseku k takzvanému 
prvnímu rejdu, bylo vytyčeno a udržováno těchto vodních zdrojů osm.
 Požární sbor byl aktivní i v jiných činnostech. Pomáhal zemědělství a zapojoval se do stavebních 
akcí v obci. Sušil každým rokem seno na louce u Hlavsových a často také „na rybníku“. To byla louka 
za současnou mateřskou školou podél potoka. Seno vykupoval Státní statek Mladkov.

 

 

 
 

 V té době se v obci stavěla v akci „Z“ mateřská škola a školní jídelna. Na této akci odpracovali 
členové požárního sboru stovky brigádnických hodin. Členové sboru byli také hlavní silou při prová-
dění zateplení a obložení stropu sálu kina kazetami. (Zde poznamenávám, že MŠ a ŠJ byla uvedena 
do provozu v září 1980. Obložením stropu sálu kina se v sále zlepšila akustika. Sál byl v tu dobu hojně 
využíván. Konaly se zde zábavy, plesy, sál využívala kasárna a závod Perla pro své akce, při různých 
příležitostech zde vystupoval Těchonínský dětský pěvecký sbor, ale i dětské pěvecké sbory z Čech, 
Moravy a Slovenska, konaly se zde akce pro důchodce a také veřejná plenární zasedání místního 
národního výboru.)
 Požární sbor organizoval také akce pro veřejnost. Byly to táborové ohně, stavění máje, pouťové 
zábavy a plesy na sále kina. Na zábavách hrál často orchestr Slávy Bílého z Červené Vody, drážní 

Sušení sena na louce
u Hlavsových - 25. 6. 1977.

V první řadě: Ladislav Filip, Bohuslav 
Budiš, Radek Jentschke,
Vlastimil Budiš, Vladimír Hubálek.
V druhé řadě: František Chládek 
a Milan Kreusel
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hudba z Letohradu, Melodiklub a další. Kapely byly v počtu 8 až 12 muzikantů, vždy v jednotném 
oblečení. Přeprava muzikantů byla zabezpečována požárním automobilem T -805. Přípravě sálu byla 
věnována veliká pozornost, prováděl se důkladný úklid před i po zábavě. Při plesech se topilo ve dvou 
kamnech již od sobotního rána. Členky sboru připravovaly „ jednohubky“ a do sáčků zákusky. To se 
při zábavě hostům nabízelo. Návštěvníků bylo dost, mnohdy bylo obsazeno i jeviště.
 Svoji celoroční činnost hodnotil požární sbor na své výroční členské schůzi. Ta se většinou ko-
nala na sále a často byla zakončena taneční zábavou.

Výroční členská schůze Svazu požární ochrany Těchonín, konala se 17. prosince 1972
Zleva stojící: Jaromír Urban, Antonín Jelínek, Jaroslav Smetana, Jaroslav Beneš, Ladislav Filip, Ladislav Beneš, František 

Chládek, Václav Wanča, Vladimír Hubálek, Jan Motyčka, František Budiš, Jiří Krob, Jiří Junek. 
Zleva sedící: Jan Urban, Bohuslav Budiš, host okresního výboru, Ladislav Vágner.

 Pan Bohuslav Budiš byl činný také jako poslanec Místního národního výboru v Těchoníně. V le-
tech 1960 až 1964 zastával funkci tajemníka komise pro výstavbu a v letech 1964 až 1971 funkci 
neuvolněného tajemníka a účetního místního národního výboru. Za dlouholetou a obětavou práci 
v národních výborech obdržel u příležitosti 25. výročí osvobození Československa a 25. výročí vzni-
ku národních výborů „Pamětní medaili“ od vlády ČSR.
 Pracoval jako civilní zaměstnanec v místních kasárnách, a to po celou dobu svého aktivního 
života. U příležitosti 20. výročí založení VÚ 7370 (1961-1981) obdržel „Pamětní medaili“.
 Pan Bohuslav Budiš vychoval společně s manželkou Věrou dva syny. Vlastimila a Jiřího. Spolu 
s manželkou se těší z rozvětvené rodiny, vnoučat a pravnoučat. V srpnu letošního roku oslavil pan 
Bohuslav Budiš významné životní výročí – 80. narozeniny. Spolu s Ladislavem Filipem jsme mu pře-
dali věcný dárek od SDH Těchonín a poděkovali za práci, kterou pro požární ochranu a Svaz požární 
ochrany v Těchoníně vykonal. Poděkování patří i paní Věře Budišové, která měla pro činnost svého 
manžela v požární ochraně pochopení. Do dalších let jsme panu Bohuslavu Budišovi popřáli přede-
vším zdraví.

 Karel Vencl (foto: arhiv Bohuslav Budiš, Jaromír Urban)
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Dýně bojovnice
 Na fotografiích se 
šplhá po hrušni u Moravců 
a po douglasce u Špinlerů. 
V poslední době získává 
dýně Hokaido velkou ob-
libu u milovníků zeleniny. 
Tato jednoletá bylina s pla-
zivými stonky je velice ne-
náročná, i když místa na 
zahradě může obsadit dost. 
Jak je vidět, její úponky se 
zachytí na blízké stromy 
a i na nich rozkvétá a pak 
zde dozrávají sytě oranžo-
vé plody kulovitého tvaru. 
Tato dýně se pěstuje od 
pradávna na Dálném vý-
chodě, právě Hokaido je 
severojaponská odrůda, 
původně z ostrova Hokkai-
dó.
 Je velmi zdravá, 
obsahuje např. vápník, 
hořčík, fosfor, draslík 
a z vitamínů A, B, C a be-
takarotén. Spotřebovat se 
dá téměř celý vyzrálý plod. 
Nemusí se loupat, slupka 
při tepelné úpravě změkne 
a k tomu je plná cenných 
látek. Opražit se dají i se-
mínka. Má jemnou, lehce 
oříškovou chuť a dobře 
přijímá chuť koření a byli-
nek.
 Výborná je z ní po-
lévka, omáčky, přidává 
se do dezertů, rizota, dá 
se i grilovat a zapékat. 
Gurmáni plní, obalují 
v těstíčku a smaží i květy. 
Navíc Hokaido plodí vý-
borně i u nás a plody vydr-
ží doma na chladném místě 
až do jara (samozřejmě se 
kousky dají také zmrazit). 
A na závěr – rostlina i plo-
dy jsou hezké! Doporučuji.

Ivanka Špinlerová

HOKAIDO
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Informační okénko
Zastupitelstva obce – termíny a program
Říjen
18. 10. 2017 v 18.00 hod., zasedací místnost OÚ
 - Zpráva kontrolního výboru
 - Harmonogram kontejnerového svozu na rok 

2018
Listopad
15. 11. 2017 v 18.00 hod., zasedací místnost OÚ
 - Příprava provádění inventarizace majetku 

obce
 - Výše odměn za práce a služby pro obec na rok 

2018
 - Stanovení výše poplatků na rok 2018

Prosinec
13. 12. 2017 v 17.00 hod., zasedací místnost OÚ
 - Příprava plánu zasedání a činnosti ZO na rok 

2018
 - Zpráva předsedy komise sociální a SPOZ
 - Příprava rozpočtu obce na rok 2018

Na každém zasedání bude vyhodnoceno plnění 
usnesení z minulého zasedání, žádosti, stížnosti, 
připomínky a úkoly.

Almanach: Těchonín 1514 – 2014
Několik výtisků je stále k dispozici, zájemci si 
mohou almanach zakoupit na Obecním úřadu 
v Těchoníně.

Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – ZIMA 2017.
Uzávěrka:
v pondělí 4. 12.
V prodeji:
od čtvrtka 21. 12. 2017
Termín platí pro přispěvatele stálé i příležitost-
né.
Termín uzávěrky je nejzazší termín pro odeslání 
nebo odevzdání příspěvku.

Příspěvky prosím zasílejte na adresu:
listy@techonin.cz nebo na adresu 
vencl.k@seznam.cz nebo můžete písemný pří-
spěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, 
jejich jména jsou uvedena na zadní straně obalu 
Těchonínských listů.

Těchonínské listy můžete zakoupit:
Konzum Těchonín, prodejna potravin na Cel-
ném, Obecní úřad Těchonín, informační centrum 
Jablonné nad Orlicí, Vencl Karel Těchonín – 
u něho lze také sehnat výtisk každého doposud 
vydaného čtvrtletníku Těchonínské listy z let 
2011, 2012, 2013, 2014, 2015, 2016, 2017.

Karel Vencl

hledá pro prodejnu KONZUM TĚCHONÍN vedoucí/vedoucího.

Nabízíme:
- zázemí největší obchodní organizace v regionu

- vstřícné, férové a důstojné jednání
- mzdu min. 108 Kč/hod.

- příspěvky na obědy ve výši 40 Kč/den
- nástup možný ihned

Kontakt: Nela Jirčíková, tel.: 724 341 659, instruktori@konzumuo.cz
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